
اقتصادی 6

 وزیر اقتصاد:
حدود ۱۰۰ هزار میلیارد تومان از دارایی های 
دولت در سال جاری آماده واگذاری به بخش 

خصوصی است
گــروه اقتصادی - وزیر اقتصاد گفت: وزارت امور اقتصاد و دارایی، ۲۷ 
هزار میلیارد تومان آگهی فروش در مرحله عرضه شرکت های مشمول واگذاری 
به بخش خصوصی در اختیار دارد که باید مشتری و تقاضا برای آن وجود داشته 
باشد، بنابراین مقرر شده در سال جاری، به ارزش حدود ۱۰۰هزار میلیارد تومان 

سهام شرکت های که در فهرست واگذاری قرار دارند، آماده عرضه شوند.
وزیر اقتصاد در حاشیه جلسه با اعضای کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اســامی در جمع خبرنگاران، گفت: جلسه امروز به دو بخش تقسیم شد، که 
در ابتدا گزارشــی از عملکرد خود در حوزه های مختلف که مربوط به اجرای 
سیاســت های کلی اصلی 44 قانون اساســی در خصوص بهبود فضای کسب 
و کار و و مقررات زدایی بود ارائه شــد و همچنین برنامه هایی که امســال در 
راستای تحقق شعار سال، تولید، پشتیبانی و مانع زدایی ها در دستور کار داشته 

ایم را ارائه کردیم.
وی ادامه داد: خدا را شاکریم که در سال گذشته توانستیم گام های بلندی 
را در جهت بهبود فضای کسب و کار برداریم، عمدتاً در این حوزه نتیجه کار ما 
به بخش خصوصی مربوطه می شود، اخیراً سه اتاق بازرگانی، تعاونی و اصناف 
طی نامه ای از عملکرد سال گذشته وزارت اقتصاد ابراز رضایت کردند. گام های 

بزرگی با همکاری بخش خصوصی و دستگاه های اجرایی برداشته شد.
وی ادامه داد: یکی از راه کارهایی که در این مسیر به ما کمک کرد، اصاح 
ماده ۱ و ۷ اصل 44 قانون اساسی بود چرا که ضمانت اجرایی به هیات مقررات 

زدایی برای انجام این کار داده شد.
دژپسند اظهار کرد: بخشی از برنامه ما برای تسهیل کسب و کار در دست 
اجرا و بخشی دیگر، مربوط به اخذ مجوزهای قانونی از مراجع قانونی همانند 
دولت، شورای هماهنگی اقتصادی و هیات مقررات زدایی است که  برخی از 
آنها را در حوزه گمرک و مالیات گرفتیم و بخشی از آن در دستور کار شورای 
هماهنگــی اقتصادی بوده و در حال انجام اســت. اهتمام جدی وزارت امور 
اقتصاد و دارایی این است که در تحقق این عملکرد تا زمانی که فرصت داریم 

حداکثر استفاده را ببریم .
وزیــر امــور اقتصاد و امور دارایی تأکید کرد: بخش دوم جلســه به طرح 
سؤالات نمایندگان، اختصاص داشت که پاسخ های مربوطه داده شد، امیدوارم 

با روندی که در پیش گرفتیم سال بهتری  برای حمایت از تولید داشته باشیم.
دژپســند، ادامه داد: وزارت امور اقتصاد و دارایی، ۲۷ هزار میلیارد تومان 
آگهی فروش در مرحله عرضه شــرکت های مشــمول واگــذاری به بخش 
خصوصی در اختیار داردکه باید مشــتری و تقاضا برای آن وجود داشته باشد، 
بنابراین برنامه ما این اســت در طول یکسال به ارزش  ۱۰۰هزار میلیارد تومان 

سهام شرکت های که در فهرست واگذاری قرار دارند، آماده عرضه شود.

گروه اقتصادی - قیمت ارز پس 
از نزول شــتابان خود تا کف کانال ۲۰ 
هزار تومان و سپس صعود تا کانال ۲۳ 
هزارتومان، اینک شاهد تحرک دلالان 
و گرم شــدن نسبی بازار اجاره کارت 

ملی است.
نوســان یک ماه گذشته بازار ارز 
به نااطمینانی فعالان اقتصادی نسبت به 
این بازار دامن زده است؛ این نااطمینانی 
اینک به معامات کف بازار هم سرایت 

کرده است.
روند نزولی قیمــت در بازار ارز 
از دهه اول اردیبهشــت ماه آغاز شد و 
در فاصله زمانی کوتاهی، نرخ به کانال 
۲۰ هزار تومان وارد شد؛ اما درست در 
همان روزهایی که قیمت ارز با شیب 
تند در حال کاهش بود، دولت با افتخار 
از روند کاهشــی نــرخ ارز حمایت و 
تاش می کــرد تا این پیام را به جامعه 
منتقل کند کــه دولت برای بازار ارز و 
کاهش نرخ آن با رقم هایی که بسیاری 
آن را حتی اقتصادی هم نمی دانســتند 
برنامــه دارد و می خواهد تا با نرخ زیر 
۲۰ هزارتومان، دلار را به دولت بعدی 

تحویل بدهد.

چــرا که در همــان برهه برخی 
فعــالان ارز می گفتند کاهش نرخ دلار 
ناشی از افزایش فشار عرضه از سوی 
صرافی های بانک  و شرکت های دولتی 
و خصولتی دارای ارز صادراتی است.

حتی رئیــس کل بانک مرکزی 
در پاســخ به شــائبه هایی که درباره 
»سیاســی« بودن کاهش قیمت دلار و 
فعال شــدن »ارزپاشی« مطرح بود، در 
یک گفتگــوی تلویزیونی گفت: در 
حــوزه بازار ارز و قیمت آن سیاســی 
عمل نمی کنیم؛ کاهش قیمت ارز ناشی 
از ارزپاشی نیست و فرآیند مذاکرات 
و انتظارات موجب می شــود که روند 
بازار ارز رو به کاهش باشــد. اظهارات 
همتی زمانی مطرح شد که قیمت دلار 
به کف کانال ۲۰ هزارتومان رسیده بود 
و بنظر می رسید پس از چند روز با فشار 
بیشتر عرضه، قیمت کانال پایین تری را 
تجربه کند. اما به فاصله چند روز بعد، 
ورق برگشت و قیمت روند صعودی 

در پیش گرفت و در عرض چند روز به 
کانال ۲۲ هزارتومان بازگشت.

همانگونه که پیشــتر پیش بینی 
می شد، این نوسانات موجب نگرانی 
فعالان اقتصادی شــده است؛ چراکه 
روند تند نزول و صعود آن، این تصور را 
ایجاد کرده که نوسان نرخ زیاد خواهد 
بود و این مســاله، قدرت برنامه ریزی 
را از آنها گرفته اســت. رئیس یکی از 
انجمن های تولیدی-صنعتی کشــور 
گفت: انتظار فعــالان اقتصادی، پیش 
بینی پذیر شدن فضای اقتصادی کشور 
است؛ هرگونه نوسان شدید، حتی اگر 
کاهشــی باشد پیش بینی پذیر بودن را 
مختل می کنــد و به زیان فعالیت های 
تولیدی و تجاری تمام می شــود. وی 
که خواســت نامــش در گزارش ذکر 
نشود افزود: کاماً قابل پیش بینی بود 
که روند نزول قیمت، نمی تواند ماندگار 
باشد اما مساله این است که ما نمی دانیم 
بانک مرکزی با چه رویکردی در حال 

مدیریت بازار اســت. آیا کاهش نرخ 
سیاســی بود؟ اگر سیاسی و با نگاه به 
انتخابات پیش رو بوده، احتمال اینکه 
دوباره بخواهد با فشــار عرضه قیمت 
را پاییــن بیاورد وجــود دارد. اگر هم 
کاهش نرخ ناشی از فضای روانی بازار 
بــوده، خب چــرا در حالی که فضای 
روانــی بازار تغییر نکرده نرخ بالا رفته 
است؟ اینها نااطمینانی نسبت به فضای 
اقتصادی کشــور را تشدید و قدرت 
برنامه ریزی را از فعالان اقتصادی سلب 
می کند. درعین حال یک صادرکننده نیز 
با تاکید بر اینکه نوسانات اخیر بازار ارز 
هیچ تناسبی با واقعیات بازار نداشت، 
گفت: مجموعه شرایط به سمتی رفته 
که بسیاری از تخصیص ارزها متوقف 
شده چرا که محدودیت در منابع ارزی 
وجود دارد. کف بازار این سیگنال ها را 
بخوبی دریافت و تحلیل می کند و رفتار 
خــود را با آن تنظیم می کند. در چنین 
شرایطی خیلی ســخت می شود باور 

کرد کاهش قیمت دلار به کف کانال ۲۰ 
هزار تومان، ناشی از فضای روانی بازار 
باشد. بنظر می رسد در سمت عرضه، با 
فشــار عرضه برای کاهش نرخ مواجه 
بودیم و همین مســاله منجر به کاهش 
قیمت شد. وی که خواست نامش در 
خبر ذکر نشود، تصریح کرد: بنابراین 
اینکــه اقای همتــی می گوید کاهش 
قیمت »سیاسی« و ناشی از »ارزپاشی« 

نبوده، قابل قبول و باور نیست.
به گفته این صادرکننده، سیاسی 
کاری در بــازار ارز، نااطمینانی فعالان 
اقتصادی شناســنامه دار را نسبت به 

فضای اقتصادی کشور دامن می زند.
این نااطمینانی اکنون به کف بازار 
ارز هم منتقل شــده و تحرک دلالان را 
افزایش داده است. اگر سری به میدان 
فردوســی و چهارراه استانبول بزنیم، 
تعداد دلالان فعال بیشــتر شــده و هر 
یک از آنها تاش می کنند تا با تعقیب 
مشتریان و ارائه پیشنهاداتی به آنها زمینه 

را برای سودآوری خود فراهم نمایند. 
به همین دلیل است که اجاره کارتهای 
ملی باز هم رونق گرفته است و اگرچه 
به پررنگی ســالهای قبل نیســت اما 
احتمال تشدید آن وجود دارد. یکی از 
صرافی های میدان فردوسی می گوید: 
هیــچ دلیل منطقــی را نمی توان برای 
این فراز و فرودهای بازار برشــمرد و 
بیشتر به نظر می رسد که این یک بازی 
غیراقتصادی در بازار باشد؛ چراکه افت 
شــدید قیمت یا بالارفتن صعودی آن 
بــدون دلیل و تغییرات بنیادی در بازار 
منطقی نیســت. وی افزود: قیمت ارز 
به یکباره رو به کاهش گذاشــت و این 
کاهش مستمر منجر به رسیدن قیمت 
تا مرز ۲۰ هزار تومان هم شد؛ اما پس از 
چند روز ماندگاری در این نرخ، مجدد 
رونــد صعودی به خود گرفته و تا مرز 
۲۳ هزار تومان هم بالا رفته اســت؛ در 
حالیکه این روند صعودی باز هم ادامه 
دارد که بخشــی از آن ناشــی از رفتار 

بازارســاز در بازار و ارسال سیگنال به 
آن است.

این صراف می گوید: البته بخشی 
از کاهــش نرخ به دلیــل خوش بینی 
بازیگران به بــازار و توافقات بود؛ اما 
از یــک جا به بعد تغییر رفتار برخی از 
صرافی های بازارساز که مورد حمایت 
بانک مرکزی هستند، روند را برگرداند 
و به سمت صعود پیش برد. البته برخی 
بــر این باور بودند که نرخ منطقی دلار 
همین ۲۰ هزار تومان اســت و کمتر از 
آن، اقتصادی نیست؛ اما مقاومت بازار 
و رفتار برخی از صرافی ها و بازیگران 
مانــدگاری را در این نــرخ کم کرد و 

مجدد روند صعودی را بازگرداند.
در عیــن حال، برخی از دلالان با 
ارائه پیشنهاداتی به مردمی که گذری از 
خیابان فردوسی عبور می کنند، به آنها 
مبالغی از ۱۵۰ هزار تومان تا ۲۰۰ هزار 
تومان را بــرای اجاره کارت ملی آنها 
پیشنهاد می کنند تا با این کارت ملی ها 

بتوانند از صرافی های بانکی ســهمیه 
ســالانه ارز دریافت کننــد؛ البته این 
اقــدام هنوز رونق زیادی ندارد. در این 
میان برخی از صرافی ها هم از ارســال 
سیگنال قیمت اسکناس با تعیین قیمت 
حواله در سامانه نیما اشاره دارند. بانک 
مرکزی باز هم برای آرام نشــان دادن 
بازار اقدام به انتشار روزانه آمار مرتبط 
با عرضه ارز در سامانه نیما کرده است 
که البته تعیین کننده نرخ حواله است و 
بــر مبنای آن نرخ مؤثر حدود ۲۰ هزار 
و 4۰۰ تومان عنوان می شــود که بانک 
مرکزی از آن به عنــوان نرخ مؤثر یاد 
می کند. محاسبات نشان می دهد که هر 
اســکناس دلار آمریکا در پایان بهمن 
سال گذشــته در صرافی های بانکی 
۲۵,۱۷۰ تومان قیمت گذاری شده بود 
و در اسفند با کاهش به کانال ۲۳ هزار 
تومان و در نهایت در ایســتگاه پایانی 
ســال گذشــته، نرخ به رقم ۲۳,۹۶۰ 
تومان رســیده بود. این نرخ در پایان 
فروردین ماه ســال جاری به ۲۳,۳۶۹ 
تومان و در آخرین روز اردیبهشــت 
امســال به رقم ۲۲ هزار و ۲۹۹ تومان 

کاهش یافت.

گروه اقتصــادی - معاون امور 
بنــدری و اقتصادی ســازمان بنادر و 
دریانــوردی از هدف گذاری افزایش 
پنج هزار میلیارد ریالی سرمایه گذاری 
بخش غیردولتی در بنــادر خبر داد و 
گفت: این مهم با ایجاد فضای وســیع 
در سرمایه گذاری و لحاظ مشوق های 
لازم در بنادر برای ســرمایه گذاران و 
همچنین طرح های تولیدی و تبدیلی 

محقق می شود.
بــه گــزارش ســازمان بنــادر 
ودریانوردی، »فرهاد منتصر کوهساری« 
درباره اهداف توسعه ای که برای بنادر 
کشور و جذب سرمایه گذاران بخش 

خصوصی در نظر گرفته شــده است، 
افزود: دسترسی بنادر به شبکه حمل و 
نقل ترکیبی و ارتقای زیرساخت های 
حمل و نقل مناســب در پسکرانه ها، 
نقش بســزایی در تســهیل و تسریع 
عملیات ایفا می کند و در حقیقت لازمه 
کارایی بالای بنادر، وجود یک زنجیره 
لجستیکی متناسب با توان و ظرفیت بالا 
برای پشتیبانی کامل از تولید در سطح 

کشور است. 
معاون امور بنــدری و اقتصادی 
ســازمان بنادر و دریانــوردی تاکید 
کرد: امروزه اســتفاده از ظرفیت های 
لجســتیکی بنادر و ایجاد مناطق ویژه 

اقتصــادی در پســکرانه های بنادر به 
عنوان یک فرآیند کلی در پیشــرفت 

اقتصاد و توسعه فعالیت های تولیدی 
در کشورها مدنظر قرار گرفته است.

پارک هــای  بیان داشــت:  وی 
لجستیکی در پسکرانه بنادر به عنوان 
فضای متصل، با هدف توانایی جذب 
مراکز اقتصادی و سرمایه گذاری حوزه 
محلی، منطقــه ای، جهانی و همچنین 
ارائه خدمات ارزش افزوده در حمایت 
از تولیــد ملی در کشــور و رفع موانع 
موجود در بخش تولید، نقش اساسی 
را بر عهده دارند. کوهساری گفت:این 
ســازمان بــا ایجاد فضای وســیع در 
ســرمایه گذاری و لحاظ مشوق های 
لازم در بنادر برای ســرمایه گذاران و 
همچنین طرح های تولیدی و تبدیلی، 
در نظر دارد تا در جهت افزایش جذب 

ســرمایه گذاری بخــش غیردولتی از 
اعتبار ۱۶۰ به ۱۶۵ هزار میلیارد ریالی 
برسد. بر همین اساس سازمان بنادر به 
منظور توانمندســازی سرمایه گذاری 
در مقابــل تغییــرات، مخاطــرات و 
تهدیدهای داخلی و خارجی، بازنگری 
برخی از قراردادهای سرمایه گذاری را 

در دستور کار قرار داده است.
سال گذشته جذب سرمایه گذار 
خصوصی در بنادر نسبت به سال قبل 
تر پیشرفت چشــمگیری داشت که 
نتیجه ارائه مشوق برای سرمایه گذاری 
در بنادر کشور توسط بخش خصوصی 

بود.

گروه اقتصادی - رییس انجمن 
ملی خرمای ایران اظهار داشت: درختان 
خرما یــا از روان آب ها و یا از آب های 
زیرزمینی تامین می شــوند هر دو این 
بخش ها دچار مشــکل شده است. کم 
آبی و کم شدن جیره آبی درختان، حتما 
روی محصولات نیز تاثیرگذار است. 
EC آب کــه یکــی از فاکتورهای آن 
شوری آب است در بسیاری از مناطق 
رو به افزایش است. این موضوع باعث 
شده اســت که در بسیاری از مناطق به 
خصوص جنوب کشــور درختان در 

خطر خشک شدن قرار بگیرند.
محســن رشــید فرخی در مورد 
وضعیت صادرات خرمــا اظهار کرد:  
بعضی از تصمیمات خلق الساعه لطمه 
بیشتری از تحریم ها به ما می زند. در سال 
۹۷ صاردات خرما ممنوع شــد، همان 
زمان ما در حال یک جهش نیم میلیارد 
دلاری در صادرات خرما بودیم ولی این 
اتفاق باعث شد که بسیاری از تجار این 

حوزه اعتماد خود را از دســت بدهند 
و برای صادرات برنامه ریزی نکنند. از 
آنجا که جای محصولات تجار ایرانی در 
بازارهای هدف خالی شد، آنها به دنبال 
تامین کنندگان دیگری گشتند. در نتیجه 
مــا ضرر عمده ای در این حوزه کردیم، 
بعد از سال ۹۷ هم ممنوعیت صادرات 
خرما از میان برداشته شد اما تبعات آن 
هنوز دامنگیر ما اســت. کشورهایی که 
عربستان توانســت بازار آنها را بگیرد 

هنوز هم بازار هدف آنها هستند.
وی در ادامه افزود: پســته یا خرما 
محصولات اســتراتژیک نیستند بلکه 
صادراتی هستند. درست است که باید 
برای کشور تامین شود اما نباید صادرات 
را خدشه دار کنیم. برای مثال در سال ۹۰ 
پســته گران و صادرات آن ممنوع شد، 
ایالات متحده همــه بازارهای ما را در 
بازار پسته گرفت و هنوز هم تبعات آن 
ادامه دارد. بنابراین با همه مشــکاتی 
مانند پیدا کردن بازار هدف، بازگشت 

ارز، حمل و نقل و... که تامین کنندگان 
داشتند، صادرات خود را انجام می دادند 
ما به یک باره خودمان تیشــه به ریشه 

صادرات خود زدیم.
رییس انجمن ملی خرمای ایران در 
پاسخ به سوالی در مورد تاثیر خشکسالی 
بر کشت خرمای کشور گفت: در مسئله 
خشکســالی باید به منافع کوتاه مدت 
و بلندمدت توجه داشــت. امنیت آبی 
کشــور به هیچ عنوان قابل مقایســه با 
سایر مشکات کشور نیست. مشکل 
مــا در این حوزه از بحران عبور کرده و 
به ورشکستگی آب رسیده ایم چراکه 
دیگر قابل جبران نیست، ما آبخوان های 
آبی خود را از دســت داده ایم، نزدیک 
بــه 4۰۰ هزار چــاه غیرمجاز داریم که 
نظارتی روی آنها وجود ندارد. اینها به 
علت سومدیریت است و مشکاتی را 

در آینده برایمان به وجود می آورد.
وی با تاکید بر لزوم مدرنیزاسیون 
در آبیاری بیان کرد: کشاورزی ما باید به 

صورت مدرن پیش رود، کشور چاره ای 
جز صنعتی شدن ندارد. باید به تدریج 
کشاورزان را تعلیم داد و ترغیب کرد تا 
تخصص های صنعتی شدن کشاورزی 
را پیش بگیرند. در گذشــته انتقال آب 
بین اســتانی بود امروز در یک استان به 
صورت بین شهری انجام می شود، اینها 
تبعات دارد. انتقال آب بین کشوری هم 
می تواند برای یک کشور حتی تبعات 

سیاسی و اجتماعی داشته باشد.
رشید فرخی اضافه کرد: ما همین 
وضعیت کشــاورزی امروز را کنترل 
کنیم، حتما نباید آن را گسترش دهیم. 
باید حتما برای تامین نیاز روزمره خود 
به سمت آبیاری مدرن و هیدروپونیک 
برویم. دیگر آبیاری های تحت فشــار 
معمولی پاســخگوی شــرایط نیست 
ولی متاسفانه الان بیشتر آبیاری های ما 
غرقابی و سنتی است. وی خاطرنشان 
کرد: درختان خرما یا از روان آب ها و یا 
از آب های زیرزمینی تامین می شوند هر 

دو این بخش ها دچار مشکل شده است. 
کم آبی و کم شــدن جیره آبی درختان، 
حتمــا روی محصولات نیز تاثیرگذار 
است. EC آب که یکی از فاکتورهای 
آن شــوری آب اســت در بسیاری از 
مناطق رو به افزایش است. این موضوع 
باعث شده است که در بسیاری از مناطق 
به خصوص جنوب کشور درختان در 
خطر خشک شدن قرار بگیرند.رشید 
فرخــی در مورد رقیبان صادراتی ایران 
در حوزه خرما گفت: هر کشــوری که 
برنامه ریــزی صحیحــی در این زمینه 

داشته باشــد، رقیب ما است. ما بعد از 
مصر دومین تولیدکننده خرما در جهان 
هســتیم، در این رده بندی تونس هفتم 
است اما از لحاظ بهره وری در صادرات 
اول اس چراکــه بهترین برنامه ریزی را 
داشته است. نیاز نیست ما خودمان همه 
مسائل را کشف کنیم، الگوی ما ما آمده 
است: تونس! تنوع محصولات ما برای 
برای سایق مختلف در جهان بی نظیر 
اســت، بسیاری از کشورها این تنوع را 
ندارند اما برنامه ریزی دارند که از تنوع 

بسیار مهم تر است.

گروه اقتصادی- رضا اردکانیان 
وزیــر نیرو در آئیــن هفتمین هفته از 
پویش هر هفته الف ب ایران با بیان اینکه 
پرونده جمع آوری تصفیه فاضاب باو 
جود اینکه شرکت های آب و فاضاب 
در سطح کشور حضور داشتند به طور 
جدی و عملیاتی باز نشده بود، گفت: 

یکی از اهدافی که بر اساس آن آب های 
شهری و روستایی را یکپارچه کرده ایم 
این اســت که فاضاب روســتایی و 
پروژه های مربوط به آن ســامان گرفته 
و با سرعت بیشتری به ثمر برسد چرا 
که بخشی از مشکات این حوزه نبود 

منابع مالی کافی برای این اقدام بود.

وی افزود: قطعی های اخیر برق 
متأثر از شــرایط کلی اقتصاد کشــور 
اســت؛ البته بابت این موضوع از مردم 

عذرخواهی می کنیم.
وزیــر نیــرو، ظرفیت اســمی 
نیروگاهی کشــور را ۸۵ هزار و ۳۱۳ 
مــگاوات اعام کرد و گفــت: از این 

میزان ظرفیت اسمی، ۱۲ هزار مگاوات 
آن مربوط به بخش برق آبی است و ۷۳ 
هزار و ۳۱۳ مگاوات نیز سبدی از برق 
حرارتی، تجدیدپذیر ها و برق هسته ای 
است. به طور کلی در تاش هستیم و 
مسیری را طراحی کردیم تا تأمین آب 
و برق کشــور به صورت پایدار انجام 

شود.
نقش نیروگاههای برق آبی 

در قطعی برق
به گفته این مقام مسئول، راندمان 
نیروگاه های غیرآبی متأثر از دما و ارتفاع 
است. به این معنا که هر ۱۰۰ متر ارتفاع 
باعث می شــود یک درصد از راندمان 
کاسته شــود و هر یک درجه افزایش 
دما که البتــه از ۱۵ درجه بالاتر رود، ۷ 
دهم درصد از راندمان نیروگاه می کاهد. 
به این ترتیب می توان گفت در تابستان 
به جــز نیروگاه های برق آبی ۵۰ هزار 
مگاوات ظرفیت قابل استفاده عملیاتی 
داریم و در بهترین شرایط مجموع توان 

تولید کشور ۶۰ هزار مگاوات است.
اردکانیان با اشــاره به اینکه برای 
تابستان امســال می توانستیم به طور 
کلی بر اســاس ظرفیت تولید ۶۰ هزار 
مگاواتــی برنامه ریزی کنیــم، اظهار 
داشــت: از آنجایی کــه بارش ها ۵۵ 
درصد کاهش داشت ظرفیت سه هزار 
و ۵۰۰ مگاواتــی تولید عملیاتی برق 
نیروگاه های برق آبی را از دست دادیم.
متهمــی بــه نــام گرمای 

زودرس
وی با بیان اینکه سال گذشته یک 
میلیون مشترک جدید به صنعت برق 
کشور اضافه شده است، ادامه داد: برای 
این افزایش تعداد مشترکین پیش بینی 
کرده ایم تــا دو هزار مگاوات ظرفیت 

اختصاص دهیم. در این راستا در سال 
۹۹، دو هــزار و ۵۰۰ مگاوات ظرفیت 
جدید نیروگاهی وارد مدار شد. البته در 
این شرایط ممکن است این سوال مطرح 
شود که با وجود ایجاد ظرفیت جدید 
دلیل قطعی های اخیر برق چیست که 
در توضیــح آن باید گفت بخشــی از 
ایــن قطعی ها به دلیل گرمای زودرس 
است که در فروردین ماه امسال به طور 
متوسط شــاهد افزایش ۵ درجه و در 
اردیبهشت ماه شاهد افزایش ۳ درصد 
افزایش درجه بوده ایم که این موضوع 
بر توان خروجــی نیروگاه ها به دلیل 
شــروع زودتر استفاده از دستگاه های 

سرمایشی تأثیرگذار است.
در  رمزارزهــا  ســهم 

خاموشی های اخیر
وزیر نیرو با تأکید بر اینکه میزان 
مصرف بــرق واحدهای اســتخراج 
کننده رمز ارز نکته ای اســت که اعداد 
متفاوتی برای آن ارائه می شود و دولت 
مصوبه ای در این راســتا ارائه داده که 
متقاضیان با مراجعــه به آن می توانند 
در جریــان روند فعالیت در این حوزه 
قرار گیرند، تصریح کــرد: افرادی که 

می خواهند در این زمینه فعالیت داشته 
باشند باید با مراجعه به وزارت صمت 
مجوزهای لازم را دریافت کنند و برای 
انشعاب برق نیز باید مجوز را از وزارت 
نیرو دریافت کنند که تاکنون برای ۳۰۰ 

مگاوات مصرف بــرق در این حوزه 
مجوز صادر شــده است. با همکاری 
وزارت ارتباطــات و مطالعاتی که در 
زمینه دیتا و تولید رمز ارز انجام شــده 
و منشأ مکان تولید کنندگان مشخص 

شده است.
بــه گفته وی، از مجموع مصرف 
برق اســتفاده شــده که در این حوزه 
مصرف می شــود ۱۰ درصد متعلق به 
ایران اســت که رشد روزانه مصرف و 
به اضافه مشترکین جدید به حدود دو 
هزار مگاوات رســیده است که از این 
میزان ۳۲۱ مــگاوات آن دارای مجوز 
هستند. بر اساس گزارش های نیروی 
انتظامی واحدهای اســتخراج رمز ارز 
عمومــاً در واحدهای تولیدی متروکه 
هستند که متأسفانه این موضوع توسعه 
این واحدها مقوله غیر قابل مترقبه برای 

صنعت برق بود.
اردکانیــان با اشــاره بــه اینکه 
اســتخراج کننــدگان رمــز ارز را به 
اســتفاده از ظرفیت های نیروگاه های 
تجدیدپذیــر و احداث این نیروگاه ها 
تشویق می کنیم، توضیح داد: همچنین 
در ساعات غیر پیک نیز می توانیم برق 

مورد نیاز را از شــبکه سراسری کشور 
برای آنها تأمین کنیم و هزینه ای دریافت 
نمی کنیــم. در حقیقت به نوعی برق را 

برای آنها تهاتر می کنیم.
وزیر نیرو با اشاره به اینکه اکنون 

بر اساس اطاع مراجع و دستگاه های 
قوه قضائیه و همچنین دولت و نیروی 
انتظامی نیز موظف شدند تا با واحدهای 
غیر مجاز برخورد کنند، اظهار داشت: 
در دو مــاه اول امســال مــا با افزایش 
مصرف قابل توجهی مواجه شدیم به 
نحوی که اوج بار در ماه های فروردین 
و اردیبهشــت سال گذشته حدود 4۶ 
هزار مگاوات بود که این رقم در ســال 
جاری در همین مدت به میزان ۵۵ هزار 
مگاوت رسید و همین افزایش باعث 

کمبود ظرفیت تأمین برق شد.
نیروگاه ها تا آخر خرداد به 

مدار تولید بازمی گردند
وی با بیــان اینکه در راســتای 
مدیریــت مصــرف بــار ۳۰۰ هزار 
موافقــت نامه با مصرف کنندگان برق 
امضــا کرده ایم، گفت: امســال عاوه 
بر هزار مگاوات از نیروگاه هســته ای 
بوشهر تعمیرات اساسی نیروگاه ها نیز 
زودتر انجام شد که البته برخاف روال 
هر سال تا پایان خردادماه ادامه داشت 
و به این ترتیب امسال تا پایان خردادماه 
اکثریت واحدهای نیروگاهی ما به مدار 

تولید باز می گردند.

اردکانیان با اشــاره به پیش بینی 
تولید ظرفیت پنج هزار مگاواتی سالانه 
بر اساس برنامه ششم توسعه، تصریح 
کرد: این موضوعی است که در برنامه 
ششم توسعه به آن اشاره شده است و 

به این ترتیب در ۵ ســال باید ۲۵ هزار 
مگاوات به ظرفیت برق کشور اضافه 
می شــد این در حالی است که با توجه 
به اینکه امســال آخرین ســال برنامه 
ششــم توسعه است، تنها ۵۷ درصد از 
برنامــه برای بخش نیروگاهی اجرایی 
شده اســت. این در حالی است که از 
مجموع منابعــی که باید برای اجرایی 
شــدن ظرفیت نیروگاهی بر اســاس 
برنامه ششــم توسعه در اختیار ما قرار 
می گرفت حدود ۹ میلیارد یورو است 
که موجب ایجــاد ظرفیت ۱۵ هزار و 
۱۰۷ مگاوات شد که محل استفاده این 
منابع نیز فاینانس و ســرمایه گذاری 
خارجی بوده اســت. بــه این ترتیب 
باید گفت در مجموع ۱۷ درصد منابع 
برای اجرایی شدن برنامه توسعه ششم 
محقق شد. البته طبیعی است که به دلیل 
شرایط اقتصاد کل کشور این تخصیص 
منابع از محل فاینانس متوقف شد. ما 
نیروگاه های آبی متفاوتی داشــتیم که 
تا مراحــل نهایی نیز پیش رفته بود اما 
بــه دلیل توقف فاینانــس مالی پروژه 
متوقف شد. وی افزود: واحدهایی که 
درگیر تعمیرات اساسی بودند، زودتر 
از برنامه معین وارد مدار تولید می شود. 
البته در هفته آینده شــاهد افزایش دما 
هستیم. بنابراین از مردم تقاضا داریم در 
راستای مدیریت بار همراهی کنند. البته 
در مواقعی کــه احتمال کمبود عرضه 
وجود داشته باشد، اطاع رسانی های 

لازم انجام می شود.
وزیر نیرو طرح های قابل افتتاح 
را هفت طرح عمده در ســه اســتان 
کردستان، هرمزگان و فارس دانست و 
رقم سرمایه گذاری آن را ۷۸۰ میلیارد 

تومان اعام کرد.

سبزي ماركت   
ريحون 

سبزي خوردن، خورشتي، آش و....
پیاز داغ ، سیر داغ ، بادمجان سرخ شده ، كبابي و....

انواع سبزیجات خشك 

انواع شوري و ترشیجات 
انواع فرنگي جات 

انواع آبمیوه و آبغوره هاي تازه با كیفیت عالي

 انواع سبزیجات تازه آماده طبخ

همراه با پيك رايگان
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 واحدهایــی کــه درگیر تعمیــرات اساســی بودند، زودتــر از برنامــه معین وارد 
مــدار تولید می شــود. البته در هفته آینده شــاهد افزایش دما هســتیم. بنابراین از 
مــردم تقاضــا داریم در راســتای مدیریت بار همراهــی کنند. البتــه در مواقعی که 
احتمال کمبود عرضه وجود داشــته باشــد، اطلاع رســانی های لازم انجام می شود.

وزیر نیرو از مردم عذرخواهی کرد: 

نیروگاه ها تا آخر خرداد به 
مدار تولید بازمی گردند

وزیر نیرو ضمن عذرخواهی از مردم به دلیل قطع برق و مشکلات پیش آمده در روزهای اخیر، 
گفت: برخی پروژه های نیروگاه های برق آبی به دلیل توقف فاینانس متوقف شدند.

 اجاره كارت ملی رونق گرفت:

تشدید نااطمینانی فعالان اقتصادی به بازار ارز

معاون امور بندری سازمان بنادر خبر داد:

هدفگذاری افزایش ۵ هزار میلیارد ریالی برای حضور بخش خصوصی در بنادر كشور

رییس انجمن خرمای ایران  : تیشه به ریشه صادرات خود زدیم 

خطر نابودی نخلستان های جنوب كشور به علت كم آبی
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